
Cenzurai: CQRNÉÜÜ SALCA. 

Invătătorimea română 
se agită mereu dela răsboiu încoace pe chestiunea 
salarului. Şi de fapt, salarul acesta este aşa sde mic 
încât bietul învăţător, mai ales în scumpetea mare de 
astăzi,, abia poate Irăi din el. 

Statul a venit în mai multe rânduri , înfr'ajutorul 
învă|ătorimii, dar nici odată n'a putut satisface pe de
plin justelor cereri ale învă|ătorimii. Motivele ? Nu le mai 
spun, că le-au spus şi arătat alţii în repejite, rânduri 
încât toată lumea le ştie şi cunoaşte. 

Nu vreau să fiu profet mincinos, dar mie îmi vine 
a crede, că lucrul acesta se va repeta şi de aci încolo, 
înţeleg adică, că situajia materială a învătătorimii române 
multă vreme nu se va putea îmbunătăţi cum trebuie de 
către statul nostru. 

Ce e de făcut atunci? Să despereze învăţătorii 
noşiri? Nu, nici decât aceasta! Din contră, ei trebuie 
să se ridice, să prindă curagiu şi să caute altă cale 
prin care şi-ar putea îmbunaţi situaţia materială. Şi s'a 
aflat aceasta cale; e calea întovărăşirii, pe care am 
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cerut-o în atâtea rânduri ca să o îmbrăţişeze şi învă-
ţătorimea din judeţul nostru. 

Cei înţelegători m'au ascultat; o parte însemnată 
dintre învăţători însă stau afară de cadrele organizărilor 
economice învăţătoreşti, cari s'au înfiinţat în acest 
judeţ. 

Spun unii dintre dânşii: „Suntem săraci; nu putem 
sâ ne înscriem ca membrii în societăţile respective 
pentru că acolo trebuie să se plătească, şi noi nu 
avem bani pentru lucrurile aceste. 

Sărmani oameni, ce greşit judecaţi! învăţătorii 
tocmai fiindcă sunt săraci, pentru aceea trebuie să se 
întovărăşească. Dacă ar fi bogaţi, n'ar avea lipsă de 
sprijinul altora. Aşa că sunt săraci trebuie să pună 
umărul unii lângă alţii şi cu puteri unite să facă ceea-
ce singuri n'ar putea face. 

Astăzi toată lumea se întovărăşeşte. Nici cei 
bogaţi nu rămân neîntorărăşiji, fiindcă to{i văd roadele 
bune ce se obţin prin întovărăşire. Şi oare pentru ce 
nu vreau să vadă şi să înţeleagă lucrul acesta to|i învă
ţătorii noştri. 

Că salarul învăţătoresc e mic, nime nu o neagă. 
Dar cât e de mic acest salar totuşi se poate rupe 
câte ceva din el dacă voieşte omul. Să ne lipsim pe un 
oarecare timp scurt de unele plăceri, cari costau 
parale, dar cari nu ne sunt strict necesare, şi vom 
economisi atâta cât trebueşte să plătim la asociaţiile 
noaslre, cari au de scop să ne uşoreze traiul vieţii. 

învăţători român', arătaţi mai multă voinţă şi energie 
în acţiunile voastre şi veţi ajunge foarte departe. 

Marian Sasu. 

Lacune în învăţământul primar. 
Inir'un număr recent al ziarului „Viitorul" dK prof. univer

sitar G. G. Antonescu araiă două lipsuri in învăţământul primar. 
Vor fi ele multe, dar cele expuse de autor silnt dintre cele fun
damentale. 
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1. „In cele mai multe şcoli săteşti acelaşi învăţător trebue 
să facă instrucţia şi educaţia la mai multe clase, uneori chiar la 
şcoala întreagă." 

Autorul e pentru punerea în aplicarea a diviziilor, şterse 
în legea nouă, şi cari nu credem să învie din simplu, motiv că 
sunt respingătoare şi corpului didactic, unanim, i silă să-i vor
beşti de ele. 

Constatăm însă că legiuitorul când a şters diviziile s'a 
oprit la drumul jumătate, şi punctul cel mai greu, care-i re 
venea a fost ignorat, anume modul de funcţionere al unei şcoli 
cu divizii, cari de pe o zi pe alta au fost şters şi clasele au 
rămas aceleaşi, numărul puterilor didactice nu s'a înmulţi. 

Presupunând ca actuala progrogramă reprezintă maximul, 
ar trebni reglementat minimul pentru şcoala cu 7 clase şi un 
învăţător. 

Dacă la noi programa e o chesiune de stat, nu de ţinut 
cum e bunăoară în Anglia, legiuitorul român să aibă în vedere, 
mângăindu-ne şi orgoliul nostru ardelenesc, aceea bună măsură 
din regulamentul ardelenesc, care pretinde fiecărui învăţător de-
aşi face un preliminariu bazat pe programa analitică pe întreg 
anul, şcoala cu deamănuntul cum am zice, pe care îl supune spre 
control si verificare revizoratului şcolar. 

învăţătorul, singur la 7 clase, va avea, va trebui să aibă, 
reducere, chiar de n'ar avea-o pe hârtie, ea îşi ia fiinţă, căci 
natura nu se lasă forţată, timpul fizic nu se mai poate regle
menta. 

Saşii, practici, în împrejurări identice, au creiat învăţămân
tul alternativ, ei ne stau nouă pildă vie, cu bogate experienţe şi 
resultate. 

Nu-mi vine să cred că legiuitorul român la crearea refor
mei şcolare a învăţământului primar a studiat şcoala Saşilor; era 
imposibil să nu se lase convins de ingeniositatea reglementării 
şcolii cu un singur învăţător. 

Mai mult. Un popor ca Saşii, cari nu au lipsă de mine să 
le aduc elogii şi nici eu nu-i laud din alte pricini decât voind 
să aduc folos şcolii româneşti, au o programă, care stă deschisă 
tuturor, cu atâta material distribuit la 8 clase, cât avem noi la 
cele 4 clase, ciclu inferior! 

Saşii au cultură veche, cu multă bună stare materială, fără 
analfabeţi, blânzi şi moi din fire ce e drept, dar stăruitori, Românii 
dornici de învăţătură, iarăş un mare adevăr, cu toate acestea 
le-aşi da şi lor să înveţe atâta cât Saşilor, şi cu atât putem să 
fim mulţumiţi, valorificându-se dictonul; non multa, sed multum, 
şi ne-am apropia de citatul dlui Dr. Anghelescu ministrul 
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instrucţiuriei, din Expunerea de motive la legea nouă la înv. 
primar: „Spiritul nu se educă copleşindu-1 de idei numeroase 
şi obscure, ci dându-i un mic număr de cunoştinţe. . ." 

In lumina acestor adevăruri şi înv. cu 7 clase, încrezători 
în sine îşi va face datoria cât de mulţumitor 1 

Torna Cocişiu, 

Şedinja comitetului asociaţiei. 
Comitetul asociaţiei noastre învăţătoreşti a ţinut la Aiud in 

ziua dé 22 1. c. o şedinţă administrativă. Au luat parte domnii: 
Andreiu Floaşiu preşedinte, Vasile Şandru secretar, Ion 

Pavel casier, Emil Cheşcheş, Ion Udrea şi Cornel Domşa, iar 
P, Petringenariu şi Gh. Spătăcean, membrii in comitet au dat auto
rizaţii, ca să fie reprezentaţi la şedinţă prin alţii. Prezenţi mai 
erau d. revizor M. Sasu şi d. subrevízor V. Maca. 

In şedinţa recentă s'a statorit timpul şi programul adunării 
generale. Astfel putem comunica, că adunarea generală a aso
ciaţiei se va ţine anul acesta la Zlatna, în zilele de 21 şi 22 
Maiu, pe lângă un program foarte potrivit, care cuprinde ches
tiuni de mare interes pentru învăţătorii noştri. Aşa se va discuta: 
salarizarea, penzionarea, solidaritatea învăţătorimii ete. Ca pro -
blemă pedagogică s'a statorit: „Cum s'ar putea aplicarea princi
piile şcoalei acfioe la scris-cetii". 

Cu prilejul adunării generale se va organiza o expoziţie de 
lucru manual de către şcoalele din judeţ. Vor mai avea loc 
întreceri de coruri şi jocuri naţionale. Daca va permite timpul 
se va face şi o mică excursiune prin împrejurimi. 

Ar fi bine, ca comitetul să aducă imediat la cunoştinţa 
tuturor programul adunării pentruca să se poată face din vreme 
pregătirile necesare. 

In legătură cu aceste mai comunic, că la sfârşitul şedinţei 
d. Andreiu Floaşiu şi-a dat demisia din presidenţia asociaţiei. 
Comitetul a primit aceasta demisie şi a încredinţat cu conducerea 
provizoră a asociaţiei pe d. vicepreşedinte P. Petringeriar. De 
altfel la proxima adunare generală a asociaţiei va avea loc ale
gerea comitetului pe un nou period de trei ani. Corespodenl. 
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Activitatea extraşeolară. 
Din rapoartele primite aflăm; că in comuna Răchita s'au 

ţinut în cursul lunilor Noemvrie şi Decemvrie cinci şezători 
culturale. In aceste şezători s'au spus : 5 conferinţe de către d. 
înv. dir. /. Raica, 1 conferinţă de dna înv. Hortensia Raica 
näsc. Hin fa, 5 poveşti spuse de către elevi, 12 sfaturi de înv. 
I. Raica. 17 recitări de. poezii, 9 coruri, 4 jocuri naţionale, 6 
bucăţi cetite de către elevii cursului supraprimar, 1 dialog, 1 
trilog. 

S'au cetit din biblioteca populară 186 cărţi de către 36 
cetitori. S'au cetit din biblioteca şcolarilor 112 cărţi de către 
40 elevi. Multe cărţi s'au ruinat din cauza deselor folosiri. (In 
alte locuri cărţile rămân intacte în biblioteca şcoalei. Care e 
paguba mai mare ? Nota Redacţiunii). 

S'a ţinut în fiecare Sâmbătă după amiazi o oră de şeză
toare cu copiii în care se ceteau revistele. „Unioersul Copii/or" 
şi „Albina", abonate de către ei. 

Tot cu aceasta ocazie se mai recitau poezii frumoase, 
curiozităţi şi poveşti din colecţiile revistei „Foaia Interesantă". 
Aceasta e cea mai plăcută oră de şcoală. 

Ca şi în anul trecut, în serile de iarnă, se ţine cursul de 
impletituri de răchită cu elevii cl. V—VII şi sătenii doritori. Se 
confecţionează tot felul de coşuri. Cu aceasta ocazie- se întrec, 
în a supune poveşti şi glume, cei mari cu cei mici. Fiecare 
caută ceva nou pentru seara următoare de împletituri. 

D. înv. I. Raica mai conduce apoi „Tovărăşia Tinerimei" pe 
ai cărei membrii de asemenea îi obligă a lua parte la şezătorile 
culturale. Cu membrii acestei tovărăşii se ţine câte o şedinţă 
festivă în fiecare lună. 

Iată ce poate face un învăţător harnic şi conştient. Tocmai 
de aceea îl şi dăm ca exemplu celorlalţi învăţători din judeţ. 

* 
D. învăţător Ion Moldouan din comuna Uioara de Sus a 

aranjat în ziua de 25 Dec. 1927 un frumos pom de Crăciun. 
Elevii şcoalei au delectat cu acest prilej numărosul public asis- -
tent cu recitări de poezii drăguţe şi cântări frumoase. A doua zi 
de Crăciun (26 XII 1927) a aranjat cu elevii cursului de adulţi 
o producţiune teatrală, care a reuşit în toate privinţele. Dinjacea-
sta producţiune s'a ales şi şcoala cu o sumă netă de 2778 lei. 

Cu concursul dluţ înv. Moldovan şi dl. notar Hentea s'a 
înfiinţat în suszisa comună în ziua de 8 1. c. o „Reuniune de 
asigurarea oiţelor." Cu acest prilej s-a mai ţinut şi o conferinţă 
cu subiectul: „Folosul băncilor populare", 

Cele multe înainte ! Cronicar. 
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Partea oficială. 
Toate ord in i l e ş i c i r c u l a r e l e , c e s e vor p u b l i c a în par tea a c e a s l a -
a r e v i s t e i , vor trebui s ă f ie imedia t inreg i s tra te ş i e x e c u t a t e c o n -

ş t i e n f i o s d e c ă t r e c e i vizaţi . 

No. 125—1928 
Obiect: Examenul de definitivat. 

Comunicăm copia ordinului On. Minister. 
Nr. 156—1928 şi invităm pe cei interesaţi să ne înainteze 

în timpul cel mai scurt posibil următoarele acte: 1) Ordinul de 
numire cu titlul provizor, 2) Certificatu de serviciul, 3) Pro
cesele de inspecţie. 4) Căetele de lecţiuni. Actele să fie tim
brate în regulă. 

„In baza disposiţiunilor art. 118 din legea învăţământului 
primar şi art. 212 până la 221 exclusiv, din regulamentul de 
aplicare al aceleiaşi legi, vă rugăm a întocmi un tablou cu învă
ţătorii şi învăţătoarele dela şcolile primare şi învăţătoarele dela 
şcolile de copii mici (grădini de copii) cari la I Martie 1928, au 
trei ani dc funcţionare efectivă cu titlul provizoriu în învăţă
mântul rural şi cari obligaţi să se prezinte la examenul de 
definitivat la data de mai sus, tablou pe care îl veţi înainta 
Inspectoratului şcolar regionär." 

„In conformitate cu dispoziţia art. 159 învăţătorii cari nu 
sunt originari din cele 20 judeţe din zona culturală, cu populaţie 
eteroglotă sicari au 2 ani de funcţionare dela numirea cu titlul 
provizoriu şi şi-au luat angajamentnl în scris şi vizat de orga
nele în drept că vor funcţiona patru ani în aceste judeţe, au 
dreptul să fie înscrişi la acest examen." 

„Deasemenea vor avea dreptul să se prezinte la examen şi 
învăţătorii ajutori, cu titlul provizoriu." 

„In acest tablou veţi trece şi pe învăţătorii şi învăţătoarele 
ce au fost respinşi de două ori la examen, pentruca nu au 
obţinut media cerută de lege (7 00) sau acei cari nu s'au pre
zenta de 2 ori nemótivat la examen." 

„In tablou se va cuprinde numele învăţătorilor, şcoala unde 
funcţionează, starea civilă, şcoala normală pe care a absolvit-o, 
data şi numărul ordinului de numire cu titlul provizoriu, pedep
sele suferite şi pentru a câtea oară este chemat la examenul de 
definitivat, fiecare candidat." 

Comitetul şcolar al judeţului Alba. 
No. 10—1928. Obiect. întocmirea bugetelor pe 1928. 

Către corniţele şcolilor primare de stat. 

In conformitate cu ordinul No. 49302—1927 al On. Casei Şcoa-
lelor. Vă comunicăm următoarele dispoziţiuni, cărora trebuie 
să vă conformaţi întocmai : 
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Anul financiar al Statului începând la 1 Ianuarie, urmează 
că şi anul bugetar al comitetelor şcolare trebuie să înceapă la 
1 Ianuarie şi să dureze până la 31 Dec. al aceluiaşi an. Prima 
consecinţă logică, a începerii anului financiar la 1 Ianuarie este 
că la apea dată bugetul oricărui comitet şcolar trebuie să iie 
întocmit. El întră în aplicare dela 1 Ian. sub rezerva aprobării 
Adunării Generale şi a autorităţii imediat superioare. 

Pe ziua de 1 Ian. veţi începe să executaţi acel buget. In 
aceasta executare însă veţi ţine neapărat seamă de dispoziţia 
art. 35 din regulament care opreşte a se cheltui în primele 3 
luni de aplicare al unui buget nou, mai mult decâf s'a cheltuit 
în bugetul anterior, fie pentru personal, fie pentru material. 

Aceasta nu numai în primele 3 luni, ci tot timpul până 
uefi primi aprobarea bugetului pe 1928 dela Comitetul şcolar 
judefegn. Ori ce cheltuieli efectuate peste aprobările Comitetului 
şcolar judeţean, vor fi considerate ca nelegal făcute şi vor tre
bui restituite comitetului. Nu vom mai admite teoria „faptului 
împlinit" invocată, de multe comitete, în anul trecut. 

In alcătuirea bugetului se va ţine seamă de următoarele 
norme : 

1. Bugetul trebuie să fie întocmit conform bugetuluHip 
(se află la Cooperativa Invăţătorilor-Aiud), ţinându-se seamă de 
toate instrucţiunile ce'l însoţesc. Vom refuza verificarea şi apro
barea oricărui buget care nu va fi întocmit conform formularului 
indicat, sau care va fi necomplect. 

2. Bugetul va fi însoţit neapărat de o expunere de motioe, 
prin care se vor exp'ica veniturile şi cheltuielile, plusurile sau 
micşorările prevederilor, faţă de bugetul exerciţiului expirat. 
Dacă se va introduce un nou articol se va justifica necesitatea 
cheltuielii respective. 

3. Pentru câteva articole bugetare atât dela venituri, cât şi 
dela cheltuieli se vor întocmi state desooltătoare, pe care le 
veţi complecta cu toate ştiinţele cerute, aşa încât să se poată 
vedea, pe larg şi lămurit, provenienţa veniturilor şi cheltuelilor; 
în aceste state prevederile bugetare se vor defalca în compo
nenţii lor. 

4. Nu se va prevede nici un fel de spor pentru personal 
faţă de bugetul 1927. 

5., Nu se va prevede nici un fel de salarisare pentru preşe
dintele sau secretarul comitetului, nie: pentru membrii lui. Con
form legii, toate aceste funcţiuni sunt onorifice. 

6. Nu se admite nici un fel de prevedere pentru »?n/re* 
finere" sau „hrană" ori „lemne" membrilor corpului didactid 
sau administrativ. Asemenea prevederi cadrează foarte puţin cu 
demnitatea corpului didactic ca să insistăm mai mult> 
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7. In bugetul Comitetelor Comunale şi cele rurale nu se 
admite nici un fel de cheltuială pentru deplasări decât numai la 
cercurile culturale. 

8. Nu se admite la cheltuieli extraordinare decât 4000 lei 
la comitetele comunale urbane, şi 3000 lei la comitetele rurale. 

9 Din articolul: „Fond pentru deschiderea de credite" nu 
veţi puteacheltui nici o sumă fără prealabila aprobare a Com.scol.jud. 

10. S'a constatat cu surprindere că multe comitete proce
dează în administrarea comitetului ca faţă de o avere proprie. 
Să mulţumesc să închee un proces verbal în care angajează 
comitetul — adesea cu sume foarte mari — fără să mai ceară 
aprobarea cuvenită. Punem în vedere comitetelor, că averile ce 
li-se încredinţează li se dă in simplă-adminstiaţie, iar nu în 
deplină proprietate, ca să poată dispun» de ele. Ori ce fond al 
comitetului este averea publică; de ea nu dispune nici comitetul şi nici 
chiar adunarea generală, decât în, vârtutea unor ordine speciale 
şi numai conform regulilor de„e©nt|bilitâte publică. 

Faptul înscrierii în buget a unei sume nu înseamă numai 
decât că aceea sumă poate fi cheltuită în totul, fără aprobarea 
felului în care să se cheltuiască. 

Bugetul pe anul 1928 ni se va înainta cel mult până la 
25 Februarie, iar contul de gestiune până la 8 Februarie a. c. 
In acest écop dispunem, întrucât nu s'a făcut până acuma — 
ca fiecare comitet şcolar sâ-şi fina în timpul cel mai scurt 
adunarea generala, care are să se pronunţe asupra lucrărilor 
sus amintite. 

Pe viitor adunările generale ale comitetelor rurale şi urbane 
se vor ţine în luna Octomvrie; când se va vota bugetul şi se vor 
face alegerile generale ale comitetelor. 

Sediul comitetelor rurale este la şcoala respectivă. Aşa 
fiind întreagă arhiva Comitetului, cât şi registele sale de secre
tariat şi contabilitate trebuie să fie păstrate la sediul comitetului 
şcolar. Nu este îngăduită nici o : abatere dela aceasta dispoziţie. 

Prefect-Preşedinte, Revizor-Secretar, 

Rugăm a ni se achita din pártea tuturor abonamentele 
restante şi curente. 

Poşta Redacţiunii. Dş. S. V. în U. „Cugetările" nu sunt 
publicabile. D. Ă. Ş. în C. Articolaşul trimis. îl vom publica în 
numărul proxim. r ' 

Dr. Vaneec. M. Sasu. 

Tipografia „CORVIN." Aiud. 




